

Curriculum Vitae

Anne LAFERRERE

January 2024

Administrateur INSEE (retired in May 2017)

Associate researcher at Université Paris-Dauphine PSL (LEDa, Legos) (anne.laferrere@dauphine.psl.eu)

RESEARCH INTERESTS/ RECHERCHE

Housing Economics: social housing, housing policy, nest-leaving, housing price indexes, housing wealth, residential mobility, living arrangement and housing choices of the elderly.

Ageing: retirement, long term care and dependency, end-of-life care.

Family economics: intergenerational transfers, inheritance, marriage contract, altruism.

Health and living arrangement in old age.

WORK IN PROGRESS/ EN COURS

Living arrangement, housing choices and health in old age, in a time of pandemic (SHARE Covid project, WP8).

Housing choices after age 60 in Europe.

Long term care needs, their satisfaction in relation to institutions and family relationships in Europe.

Palliative care in Europe: exploration from SHARE end-of-life interviews.

Housing expenses and housing equity at the end of life.

CAREER

Associate researcher at Paris-Dauphine University-PSL (2017-)

Member of the Management Board of the SHARE ERIC (European Research Consortium of the Survey on Health, Ageing and Retirement in Europe) (2011-2023)

Country team leader of SHARE in France (2005-2012).

More on SHARE on <http://www.share-project.org/> ou en français sur <http://share.dauphine.fr>

Expert on real estate prices and housing at the Département des Prix à la consommation, des ressources et des conditions de vie des ménages, 2005-2017.

Département de la Recherche, CREST, 2002-2005.

Division Logement, 1997-2002 : Head.

Département de la Recherche, CREST, 1994-1997.

Division Revenu et Patrimoine des Ménages 1989-1994.

Division Revenu, 1986-1989.

Division des Concepts, 1982-1985. Comptes de patrimoine.

Rédaction d'*Économie et Statistique*, 1980-1982.

Division des Comptes nationaux trimestriels, 1975-1977. Section Prix-salaires.

Rédaction d'*Économie et Statistique*, 1973-1975.

EDUCATION

École Nationale de la Statistique et de l'Administration Économique, SEA (1977-1980).

Licence d'Histoire, Université Paris I (1977).

École Nationale de la Statistique et de l'Administration Économique, CGSA (1971-1973).

PUBLICATIONS

Articles

- Berniell, I, Fawaz, Y., Laferrère, A, Mira, P, Pronkina, E , 2023, The COVID-19 curtain: Can past communist regimes explain the vaccination divide in Europe?, *Social Science & Medicine*, Vol. 321, 115759, ISSN 0277-9536, <https://doi.org/10.1016/j.socscimed.2023.115759>.
- Berniell, I, Laferrère, A, Mira, P, Pronkina, E, 2022. Robinson Crusoe: less or more depressed? With whom and where to live in a pandemic if you are above 50?, *Review of the Economics of the Household*, Sep 3:1-25. doi: 10.1007/s11150-022-09624-8. Epub ahead of print. PMID: 36091928; PMCID: PMC9440462.
- Laferrère A, 2021. Coresiding with a child after age 60 in Europe and China, *Gérontologie et Société*, 165, 43, 151-177.
- Arnault, L, Laferrère A, 2021. Residential choices of the 65+ in Europe: Ageing in the community or in a *communauté*?, *Gérontologie et Société*, 165, 43, 125-150.
- Laferrère A, 2020. Retired, but still active: Is retirement a springboard for new activities? In *The new world of retirees*, dossiers #30 Cairn info. <https://mailchi.mp/cairn/dossier30-retirees>.
https://www.cairn-int.info/article-E_RS_073_0089--retired-but-still-active.htm
- Bonnet, C., S. Juin & A Laferrère, 2019. Private financing of long-term care: income, savings and reverse mortgages, *Economie et Statistique / Economics and Statistics*, 507-508, 5–24.
<https://doi.org/10.24187/ecostat.2019.507d.1972>.
- Balcone T., Laferrère A, 2018. New or old, why would housing price indices differ? An analysis for France, *Economie et Statistique / Economics and Statistics*, 500-502, 69-95. doi : 10.24187/ecostat.2018.500t.1946
https://www.persee.fr/doc/estat_0336-1454_2018_num_500_1_10835
- Laferrère A, 2013. Pauperization and Polarization of French Social Housing, *Revue Economique*, 64, 5, 805-832.
- Angelini V, Laferrère A, 2012, Parental altruism and nest-leaving in Europe: evidence from a retrospective survey, *Review of Economics of the Household*, 11, 393-420, (DOI) 10.1007/s11150-012-9170-9.
- Angelini V, Laferrère A, Weber, G, 2013. Home ownership in Europe: How did it happen?, *Advances in Life Course Research*, 18, 83-90. [ALCR79-final.pdf](#)
- Laferrère A, D. Le Blanc, 2012. Mortgage Market, Character and Trends: France, *International Encyclopedia of Housing and Home*, Vol. 4, 434-444. DOI: 10.1016/B978-0-08-047163-1.00153-3
- Angelini V, Laferrère A, 2012. Residential Mobility of the European Elderly, *CESifo Economic Studies*, 58(3): 544-569. doi:10.1093/cesifo/ifr017.
- Angelini V, Laferrère, A & G Pasini , 2011. Nest Leaving in Europe, in Börsch-Supan A et al. (dir), *The Individual and the Welfare State, Life Histories in Europe*, 67-97, Springer.
http://www.meAuni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1112_215-10.pdf
- Laferrère, A, Πλάτων Τήνιος και Θωμάς Γεωργιάδης, 'Η γεωγραφία της διαγενεακής ανισότητας και η Κατοικία: Ελλάδα και Ευρώπη, 'Συνέδριο για τις Ανισότητες στην Ελλάδα, Πάντειο Πανεπιστήμιο 2008. σε Αφουξενίδης Α. (υπό έκδοση, 2010) *'Κοινωνιολογία και Γεωγραφία στην εποχή της κρίσης*, Ελληνικά Γράμματα. The geography of intergenerational inequality in housing: Greece and Europe, paper presented in Conference on Inequalities in Greece, Panteion University 2008, in A Afouxenidis, 2011, *Sociology and Geography at the time of Crisis*, E. Grammata, with P. Tinios and T. Georgiadis.
- Bonnet, C, Gobillon, L & Laferrère A, 2010. The Effect of Widowhood on Housing and Location Choices, *Journal of Housing Economics*, 19, 106-120.
- Gouriéroux, C & Laferrère A, 2009. Managing Hedonic Housing Price Indexes: the French Experience, *Journal of Housing Economics*, 18, 206-213.
- Laferrère, A, 2009. Long-Term Care and Housing, *Health and Ageing Newsletter, The Geneva association*, 20, 15-17.
<http://genevaassociation.org/PDF/HealthandAgeing/GA2009-Health20-Laferrère.pdf>
- Laferrère, A, 2007. The home in the accumulation of assets of older people: from the microeconomic impact of age to the macroeconomic effect of ageing, in *Population ageing and housing, residential strategies and asset management*, La Documentation Française, 105-115.
- Laferrère, A, 2005. Hedonic Housing price Indices: the French Experience, *Proceedings of the IMF/BIS Seminar on Real Estate Indicators and Financial Stability*, BIS Paper, 21, 271-287.

<http://www.imf.org/external/pubs/ft/REIF/2005/eng/index.htm> .

le Blanc D & A Laferrère, 2004. [Gone with the windfall: how do housing subsidies affect student co-residence?](#), *CESifo Economic Studies*, 50, 3, 451-477.

le Blanc D. & A Laferrère, 2004. How do housing allowances affect rents? An empirical analysis of the French case, *Journal of Housing Economics*, 13/1, 36-67.

Laferrère, A, 2001. Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints and Family Environment, *International Journal of Sociology*, 31, 1.

Laferrère, A, 2001. Marriage settlements, *The Scandinavian Journal of Economics*, 103, 3, 485-504.

le Blanc D. & A Laferrère, 2001, The Effect of Social Housing on Households Consumption in France, *Journal of Housing Economics*, 10, 429-455.

Arrondel, L. & A Laferrère, 2001, Taxation and Wealth Transmission in France, *Journal of Public Economics*, 79, 3-33.

Laferrère, A, 1999. Intergenerational transmission models: a survey, *The Geneva Papers on Risk and Insurance, Issues and Practice*, 24, 1, 2-26.

Laferrère, A & P. McEntee, 1995, Self-employment and Intergenerational Transfers of Physical and Human Capital: an Empirical Analysis of French Data, *The Economic and Social Review*, 27, 1, 43-54.

Laferrère, A, 1992, Inheritance and gifts inter-vivos: the use of the disposable portion for the purpose of unequal division between siblings, *Continuity and Change* 7 (3), 377-404 Cambridge Univ. Press.

Chapters in Books

Börsch-Supan, A, Abramowska-Kmon,A., Andersen-Ranberg, K., Brugiavini, A, Chton-Dominczak, A., Jusot, F., Laferrère, A., Litwin, Smolic, S., & Weber, G., 2023. Social, health, and economic impacts of the COVID-19 pandemic and the epidemiological control measures, in Börsch-Supan, A, Abramowska-Kmon,A., Andersen-Ranberg, K., Brugiavini, A, Chton-Dominczak, A., Jusot, F., Laferrère, A., Litwin, Smolic, S., & Weber, G. (Eds.), *Social, Health and Economic impacts of the Covid-19 Pandemic and the Epidemiological Control Measures: First results from SHARE Corona waves 1 and 2*. Berlin/Boston: De Gruyter, ch. 1, 1-20.

Berniell, I., Laferrère, A., Mira, P., Pronkina, E. Housing conditions, living arrangements and mental well-being of Europeans aged 50+: how COVID19 made a difference, in Börsch-Supan, A, Abramowska-Kmon,A., Andersen-Ranberg, K., Brugiavini, A, Chton-Dominczak, A., Jusot, F., Laferrère, A., Litwin, Smolic, S., & Weber, G. (Eds.), *Social, Health and Economic impacts of the Covid-19 Pandemic and the Epidemiological Control Measures: First results from SHARE Corona waves 1 and 2*. Berlin/Boston: De Gruyter, ch. 30, 311-318.

Fawaz, Y. , Laferrère, A., Mira, P and E. Pronkina, 2023, Housing, living arrangements, and contagion among Europeans aged 50+, in Börsch-Supan, A, Abramowska-Kmon,A., Andersen-Ranberg, K., Brugiavini, A, Chton-Dominczak, A., Jusot, F., Laferrère, A., Litwin, Smolic, S., & Weber, G. (Eds.), *Social, Health and Economic impacts of the Covid-19 Pandemic and the Epidemiological Control Measures: First results from SHARE Corona waves 1 and 2*. Berlin/Boston: De Gruyter, ch. 31, 319-329.

Jürges, H., A Laferrère & A Lemoine, End of life and palliative care in Europe: An exploration of SHARE data, 2019, in Börsch-Supan, A, Bristle, J., Andersen-Ranberg, K., Brugiavini, A, Jusot, F., Litwin, H., & Weber, G. (Eds.), *Health and socioeconomic status over the life course: First results from SHARE waves 6 and 7*. Berlin/Boston: De Gruyter.

Print-ISBN: 978-3-11-061723-8 (E-Book: 978-3-11-061724-5 and E-PUB: 978-3-11-061745-0).

Laferrère, A, E. Pouliquen & C. Rougerie, Le logement en France depuis trente ans, in *Les conditions de logement en France*, A Laferrère (ed). , INSEE Référence, 2017.

Laferrère, A & K. Van den Bosch, 2015. Unmet need for long-term care and social exclusion, in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Ageing in Europe – Supporting policies for an inclusive society, – First Results from SHARE wave 5*, Springer, 331-340.

Angelini, V & A Laferrère, 2013, Friendship, housing environment and economic resources: what influences social network size after age 50?, in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Active Ageing and Solidarity between Generations in Europe – First Results from SHARE after the Economic Crisis*, 323-335.

Laferrère, A, Van den Heede, A, Van den Bosch K. & J. Geerts, 2013. Entry into institutional care: predictors and alternatives, 253-264, in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Active Ageing and Solidarity between Generations in Europe – First Results from SHARE after the Economic Crisis*.

le Blanc D. & A Laferrère, 2012. Mortgage Market, Character and Trends: France, in *International Encyclopedia of Housing and Home*, Vol. 4, 434-444. DOI: 10.1016/B978-0-08-047163-1.00153-3.

Angelini, V., A Laferrère & G. Weber, 2011, Homeownership in Old Age at the Crossroad Between Personal and National Histories, in Börsch-Supan A et al. (dir), *The Individual and the Welfare State, Life Histories in Europe*, Springer.

http://www.meAuni-mannheim.de/uploads/user_meA_discussionpapers/1113_216-10.pdf

Housing wealth as self-insurance for long-term care, 2012, in *Financing long-term care in Europe - Institutions, markets and models*, C. Courbage & J. Costa-Font ed., Palgrave Macmillan UK., 73-90.

Angelini, V & A Laferrère, 2008. Home, houses and residential mobility, in A Börsch-Supan et al (ed.), *Health, Ageing and Retirement in Europe (2004–2007). Starting the Longitudinal Dimension*, Mannheim Research Institute for the Economics of Aging, Mannheim, Germany. 99-107.

le Blanc D. & A Laferrère, 2006, [Housing Policy: Low-Income Household in France](#), in *The Blackwell Companion to Urban Economics* (R. Arnott, D. McMillen, ed).

Laferrère, A & F.-Ch. Wolff, 2006. [Microeconomics models of family transfers](#), in *Handbook on the Economics of Giving, Reciprocity and Altruism*, (S.-K. Kolm, J. Mercier-Ytier ed.), Elsevier.

Laferrère, A, Le logement au cœur de l'accumulation patrimoniale des retraités, in [Actes du Colloque du COR du 18 novembre 2013 Les retraités et leur logement](#). <http://www.cor-retraites.fr/article433.html>

Laferrère, A, Le logement des parents influence-t-il les choix d'études supérieures, 2011, in *Les mondes étudiants, Enquête Conditions de vie 2010, observatoire national de la vie étudiante*, dir. O. Galland, E. Verley et R. Vourc'h, 105-115.

Laferrère, A, [L'héritage de logement en France. Faits et théories](#), 2007, in *Viellissement de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, PUCA, La Documentation Française, 403-415.

Laferrère, A, [The home in the accumulation of assets of the elderly: from the microeconomic impact of age to the macroeconomic effect of aging](#), in *Population ageing and housing. Residential strategies and asset management*,

C. Bonvalet, J. Ogg, F. Drosso, F. Benguigui, Phuong M. Huynh, ed., PUCA, La Documentation Française. ISBN 978-2-11-0063205, juin 2007, Chapter 2. , 105-115.

Laferrère, A, Le logement dans l'accumulation patrimoniale des personnes âgées: des effets microéconomiques de l'âge aux conséquences macroéconomiques du vieillissement, 2007, in *Viellissement de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, PUCA, La Documentation Française, 151-162.

Gobillon L. & A Laferrère, 2007, Une synthèse économique sur les choix de logement des personnes âgées, in *Viellissement de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, PUCA, La Documentation Française, 163-180.

Blanchet, D. & Laferrère, A, 2007. Les conséquences des évolutions démographiques sur le marché du logement : premières pistes de réflexion, in *Viellissement de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, PUCA, La Documentation Française, 209-229.

Laferrère, A, 2007. L'héritage de logement en France. Faits et théories, in *Viellissement de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, PUCA, La Documentation Française, 403-415.

Laferrère, A, [Les aides personnelles au logement: réflexion économique à partir de l'expérience française](#), in *Le logement dans sa multidimensionnalité. Une grande cause régionale*, sous la direction de Nicolas Bernard et Charles Mertens, Etudes et Documents, Logement 4, Ministère de la Région Wallonne, Namur, 2005, 140-160.

Laferrère, A, La politique économique du logement: les enseignements de l'expérience française, in *La crise du logement à Bruxelles : problème d'accès et/ou de pénurie ?*, Nicolas Bernard and Werner Van Mieghem (éd.), Bruylant, Belgium, 2005, 45-73.

Laferrère, A, 2003. Hedonic Housing price Indices: the French Experience. Proceedings of the IMF/BIS Seminar on Real Estate Indicators and Financial Stability, BIS Paper No. 21, 271-287.

<http://www.imf.org/external/pubs/ft/REIF/2005/eng/index.htm> .

Laferrère, A, 2000. Housing inheritance: an empirical analysis on French data, in *Sharing the Wealth, Demographic Change and Economic Transfers between generations*, A Mason and G. Tapinos ed., International Studies in Demography, Oxford Univ. Press.

Laferrère, A, Intergenerational transmission models: a survey, 2000. in *Altruism and the Economics of Reciprocity*, L.-A Gérard-Varet, S.-Ch. Kolm and J. Mercier-Ytier ed., IEA-Macmillan, chap.11, 207-225.

Laferrère, A, Les mesures volontaires de transmission du patrimoine et la protection du conjoint survivant, in *Héritage et transferts entre générations*, P. Pestieau (éd.), De Boeck Université, 1994.

Laferrère, A & D. Verger, 1993, La transmission du patrimoine entre les générations, La Société Française, *Données Sociales*.

Arrondel, L. & Laferrère, A, 1993, Accumulation et transmission des grandes fortunes, Actes des XXIIIèmes Journées d'Économie sociale, Nantes.

A Gotman & A Laferrère, 1991, L'héritage, in *La Famille, L'état des savoirs*, F. de Singly (ed.), La Découverte.

Articles in French

Bonnet, C., Juin, S. & Laferrère, A. (2023). Financer la perte d'autonomie : la piste des prêts viagers hypothécaires et de l'assurance obligatoire. *Revue d'économie financière*, 152, 217-233. <https://www.cairn.info/revue--2023-4-page-217.htm>.

Laferrère A, 2021. Ageing in place/Vieillir chez soi: apport des expériences étrangères et comparaisons internationales, *Gérontologie et Société*, 165, 43, Avant-Propos, 11-30. <https://www.cairn.info/revue-gerontologie-et-societe-2021-2-page-11.htm>

Laferrère A, 2021. Co-résider avec un enfant après 60 ans en Europe et en Chine, *Gérontologie et Société*, 165, 43, 151-177.

<https://www.cairn.info/revue-gerontologie-et-societe-2021-2-page-151.htm?contenu=resume>

Arnault, L., Laferrère A, 2021. Choix résidentiels des plus de 65 ans en Europe : Logement privé ou collectivité?, 165, 43, *Gérontologie et Société*, 125-150.

Bonnet, C., S. Juin & A Laferrère, 2019. Financer sa perte d'autonomie: rôle potentiel du revenu, du patrimoine et des prêts viagers hypothécaires, *Economie et Statistique / Economics and Statistics*, 507-508, 5-24.

<https://insee.fr/fr/statistiques/4173154?sommaire=4173181>

Laferrère, A, Retraités mais pas en retrait, la retraite pousse-t-elle à de nouvelles activités ?, *Retraite et Société*, 73, 89-118, 2016.

Laferrère, A, Comment attribuer les HLM ?, *Regards croisés sur l'économie*, 2011, 1, 9, La Découverte I.S.B.N. 9782707168931.

Garrouste C, Godefroy P & A Laferrère, 2010, Validation des données françaises de l'enquête SHARE à l'aide de données externes d'autres enquêtes, *Courrier des Statistiques*, 129, 1-9, juin.

http://www.insee.fr/fr/ffc/docs_ffc/cs129d.pdf

Angelini, V & A Laferrère, 2009, La mobilité résidentielle des seniors en Europe, *Retraite et Société*, 58, 87-107.

Baccaini, B. & A Laferrère, 2010, Évolution sur longue période de la mobilité résidentielle en France, in *Les mobilités des salariés, rapport du CAE, Complément F*. 219-235. Paris. ISBN : 978-2-11-008188-9

http://www.cae.gouv.fr/IMG/pdf/CAE090_Mobilites_V1b.pdf

Attias-Donfut, C., Laferrère, A & N. Sirven, Famille et vieillissement en Europe, Enquête Share, Avant-propos, *Retraite et Société*, 58, 4-9, 2009.

Laferrère, A, Dépendance et logement, *Risques*, 78, 126-130, 2009.

Godefroy, P & Laferrère, A, Les logements des Européens de 50 ans et plus, *INSEE 1^{ère}*, 1238, mai 2009.

Laferrère, A, 2008, L'impact du vieillissement de la population sur les marchés immobiliers, *Recherche et prévision*, 94, 7-19.

https://www.persee.fr/doc/caf_1149-1590_2008_num_94_1_2405

Laferrère, A, [Les seniors de moins en moins mobiles, les jeunes toujours plus mobiles: l'évolution de la mobilité résidentielle est-elle paradoxale?](#), 2007, *Économie Publique/Public Economics*, 20(1), 37-87.

Blanchet, D, T. Debrand, P. Dourgnon & A Laferrère, 2007, Share : une enquête européenne sur les 50 ans et plus, *Économie et Statistique*, 403-404, 3-18.

Bonnet, C, L Gobillon & A Laferrère, 2006, Un changement de logement suite au décès du conjoint?, *Gérontologie et Société*, 121, 195-210.

Gobillon, L & A Laferrère, 2006, Les choix de logements des personnes âgées, *Revue française d'Économie*, XX, 115-151.

Laferrère, A, Vieillesse et logement : désépargne, adaptation de la consommation et rôle des enfants, *Retraite et société*, 47, 66-108, 2006.

Laferrère, A, 2005, Quitter le nid : entre forces centripètes et centrifuges, *Économie et Statistique*, 381-382, 147-175.

Laferrère, A, 2004, Les indices de prix Notaires-INSEE : le rythme de croisière, *L'Observateur de l'immobilier*, 62-63, nov., 12-17.

- Laferrère, A & F-C Wolff, 2004. Le départ du domicile parental : au delà des revenus familiaux, l'importance des caractéristiques du logement, in *Transferts et Rythmes Familiaux, Famille et Solidarités*, tome 2, L'Harmattan, 33-47.
- Dubujet, F. & A Laferrère, 2003. Niveau et évolution des prix des logements anciens en province, in *Données Urbaines*, 4, D. Pumain, M.-F. Mattei, éd, collection Villes, *Anthropos, Insee, CNRS, Economica*, 293-306.
- Cohabitation et Transmission intergénérationnelle du logement, in *Dictionnaire critique de l'habitat*, (sous la direction de M Segaud, J Brun et J-C Driant), Collection Dictionnaire, Armand Colin, p.76 et 407-409, mars 2003.
- Le Blanc, D & A Laferrère, 2002. Comment les aides au logement affectent-elles les loyers?, *Économie et Statistique*, 351.
- Bessière, S & A Laferrère, La copropriété en forte progression, *Données Sociales*, 2002, Insee.
- Le Blanc, D, A Laferrère & R. Pigois, 2000, Les effets de l'existence du parc HLM sur les profils de consommation des ménages, *Économie et Statistique*, 328, 1999-8, 37-60.
- Laferrère, A, L'occupation des Logements depuis 1945, *Données Sociales*, 1999, Insee.
- Laferrère, A & C. Warzée, 2002, L'évolution des loyers en 2001. Secteur libre et HLM, deux dynamiques différentes, *INSEE Première*, 839.
- Grandes tendances du logement en France selon les enquêtes Logement et le recensement de 1999, *Réflexions Immobilières*, (Institut de l'Épargne Immobilière et Foncière IEIF), juillet 2001.
- L'habitat des ménages à faibles revenus en France, en Allemagne et aux Pays-Bas : discussion, 4èmes entretiens de la Caisse des Dépôts et Consignations sur l'habitat social, décembre 2001
- Clanché F & A Laferrère, Les propriétaires bailleurs personnes physiques, Dossier 3, in Les comptes du Logement 1999, Insee *Synthèses*, 31, 107-112.
- Flipo, A, Laferrère, A & D le Blanc, 1999, De l'histoire individuelle à la structure des ménages, *INSEE Première*, 649.
- Laferrère, A, 1998, Devenir travailleur indépendant, *Économie et Statistique*, 319-320, 9/10, 13-28.
- Arrondel L. & A Laferrère, 1998, [Succession capitaliste et succession familiale: un modèle économétrique à deux régimes endogènes](#), *Annales d'Économie et de Statistique*, 51, 187-208.
- Gotman, A & A Laferrère, 1998. Logement et Transmission, in *Logement et Habitat, l'État des savoirs*, M. Segaud, C. Bonvallet, J. (eds), éditions La Découverte.
- Laferrère, A, Les loyers et les locataires en 1997, *INSEE Première*, 576, 1998.
- Laferrère, A, 1998. Comment le logement est-il transmis d'une génération à la suivante, *Cahiers de l'IAURIF*, 122.
- Laferrère, A, [Les transferts entre générations: importance, motivations, conséquences](#), Éditions du Juris-Classeur, Gestion du patrimoine, mai-juin 1997.
- Laferrère, A, Les ménages et leur logement, *INSEE Première*, 562, 1997.
- Accardo J., A Laferrère & D. Verger, 1996, Héritage et donations, in *La Société Française, Données Sociales*, INSEE, 363-370.
- Barthez A & Laferrère, A, 1996, Contrats de mariage et régimes matrimoniaux, *Économie et Statistique*, 296-297, 127-144.
- Laferrère, A, Le rôle de la transmission du patrimoine au sein de la famille, in *Relations familiales, Gérontologie et Société*, 68, Cahiers de la Fondation nationale de Gérontologie, 1994.
- Arrondel, L. & A Laferrère, 1994, La transmission des grandes fortunes, Profil des riches défunts en France, *Économie et Statistique*, 273, 41-52.
- Laferrère, A, & P Monteil, 1994, Le patrimoine à la fin de la vie, *INSEE Première*, 344.
- Arrondel L & A Laferrère, 1992, Les partages inégaux de succession entre frères et sœurs, *Économie et Statistique*, 256, 29-42.
- Laferrère, A, 1991, La taxation des héritages et donations: éléments de comparaisons internationales, *Économie et Prévision*, 100-101, 177-188.
- Arrondel L. & A Laferrère, 1991, Successions et héritiers à travers les données fiscales, *Économie et Prévision*, 100-101, 137-159.
- Laferrère, A, La transmission du Patrimoine, *Données sociales*, INSEE, 1990.
- Laferrère, A, Les donations, surtout de l'immobilier, *INSEE Première*, 169.

Laferrère, A, La part héritée de la fortune: entre le quart et la moitié, in *Les Ménages, Mélanges en l'honneur de Jacques Desabie*, INSEE, April 1989.

Laferrère, A, Une déclaration de succession pour deux décès, *Économie et Statistique*, 214, octobre 1988.

Laferrère, A, 1988, Héritiers et héritages, *Économie et Statistique*, INSEE, 214, 33-39.

Fouquet, A & A Laferrère, Héritage, in *Encyclopedia Universalis*, 1987.

Laferrère, A, Des parents aux enfants: aides, donations, héritages, *Données sociales*, INSEE, 1984.

Patrimoine foncier et comptabilité nationale, in *La Propriété foncière*, ADEF, Economica, 1984.

Laferrère, A, 1984, Une nouvelle approche du patrimoine en terrains, *Économie et Statistique*, 181, 53-58.

Laferrère A, 1975. Un annuaire de l'environnement, *Economie et statistique*, 72, 69-75.

Charraud, A & A Laferrère, 1974. Le travail des femmes aux États-Unis. *Économie et statistique*, 62, 50-52.
http://www.persee.fr/doc/estat_0336-1454_1974_num_62_1_1702

Books

Dix ans de Comptes de Patrimoine 1970-1979, Les Collections de l'INSEE, en collaboration, C116, 1984.

Canceill, G., A Laferrère & P. Mercier, *Les revenus fiscaux des ménages en 1979*, Les Collections de l'INSEE, M127, 1987.

Successions et héritiers, INSEE-Cadrage, 1990.

David, A, F. Dubujet, Ch. Gouriéroux & A Laferrère, 2002, [Les indices de prix des logements anciens](#), INSEE Méthode, 98, 119 p., 2002.

Beauvois, M, A David, F Dubujet, J Friggit, Ch Gouriéroux, Laferrère, A, S. Massonnet & E. Vrancken, 2002, *Les indices Notaires-Insee de prix des logements anciens*, version 2 des modèles hédoniques, INSEE Méthode, 111, 151 p.

Clarenc, P, J-F Côte, A David, J Friggit, P Gallot, S Gregoir, Laferrère, A, A Nobre, C. Rougerie & N Tautzin, 2014, *Indices Notaires-Insee de prix des logements anciens*, INSEE Méthode, 128, 154 p..

Working papers/Doc de travail

Berniell, I, Y Fawaz, A Laferrère, P Mira & E. Pronkina, 2021, The Covid-19 Curtain: can past Communist Regimes Explain the Vaccination Divide in Europe?, SHARE WP 75-2021.

Berniell, I., A Laferrère, P Mira & E. Pronkina, 2021, Robinson Crusoe: less or More Depressed? With Whom and Where to Live in a Pandemic if you are above 50?, SHARE WP 75-2021.

Bonnet Carole, Sandrine Juin & Anne Laferrère, 2017, Financing long-term care through housing in Europe, Doc. de travail INED, 233.
<https://www.ined.fr/fr/publications/document-travail/financing-long-term-care-through-housing-europe/>

Laferrère A, Personal network and retirement, Is retirement bad for friendship and good for family relationships ?, 2015, Doc.de trav. de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, INSEE F1410.

Laferrère A, Retraités mais pas en retrait, la retraite pousse-t-elle à de nouvelles activités?, 2015, Doc.de trav. de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, INSEEF1409,
http://www.insee.fr/fr/themes/document.asp?reg_id=0&ref_id=F1409.
[English version: Retired but not withdrawn: Does retirement induce participation in social activities?](#)

Angelini, V. & Laferrère, A, Residential Mobility of the European Elderly (December 23, 2010). CESifo Working Paper Series No. 3280. Available at SSRN: <http://ssrn.com/abstract=1730059>
http://www.meAuni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_216-10.pdf

Angelini V., Laferrère A & G. Pasini, 2010, Nest Leaving in Europe, MEA discussion paper 215-10.
http://www.meAuni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1112_215-10.pdf

Angelini V., Laferrère A & G. Weber, 2010, Homeownership in Old Age at the Crossroad between Personal and National Histories, MEA discussion paper, 216-10.
http://www.meAuni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_216-10.pdf

Garrouste, C, Godefroy, P. & A Laferrère, Validating SHARE in France with other French surveys: health and income data, Doc.de travail INSEE, 2010-October, F1007. http://www.insee.fr/fr/publications-et-services/docs_doc_travail/docf1007.pdf

Bonnet, C, L Gobillon & A Laferrère, The Effect of Widowhood on Housing and Location Choices, Doc. de travail de l'INED, 154, 2008. Also found in Doc. de travail du CREST, 2008-12.
[Leaving the nest: The Interaction of Parental Income and Family Environment](#), Document de travail du CREST, 2005-01.

Bessière, S & A Laferrère, 2002, '[Aux marges du logement: résidences multiples, résidence partielle, co-habitation et hébergement d'après l'enquête Logement de 1996-1997](#)', Doc. de travail de la DSDS, INSEE, F024.

le Blanc D & A Laferrère, 'Un exemple de dysfonctionnement du marché locatif: l'effet des aides personnelles au logement', Doc. de travail de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, F2003, 2000.

le Blanc D & A Laferrère, 'Structure par âge et marché du logement', mimeo, 2000.

Laferrère A, '[Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints and Family Environment](#)', mimeo, 2000.

Laferrère A, '[Les propriétaires bailleurs privés](#)', mimeo, 1998.

Laferrère A, 'Help to children's households: a test of non altruism on French data', mimeo, présenté aux XIVèmes Journées de Microéconomie Appliquée, juin 1997.

Laferrère A, 'Marriage settlements', document de travail, S9714, INSEE, octobre 1997, présenté à European Econometric Society Meeting, Toulouse, 1997, et à la conférence Intergenerational Transfers, Taxes and Distribution of Wealth, Uppsala, 1999.

'En fin de vie: épargne ou désépargne?', avec/with Jérôme Accardo, mimeo.

Arrondel, L & A Laferrère, '[Capitalist versus Family Bequest: an Econometric Model with Two Endogenous Regimes?](#)', 1996, Working Paper, Delta, 96-06, presented at the European Econometric Society Meeting, 1996.

Verger, D & A Laferrère, 'La transmission du patrimoine entre les générations', Doc. de travail de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9208, 1992.

Les modèles de transmission intergénérationnels, Doc. de travail du CREST, 9724, 1997.

Monteil, P & A Laferrère, 'Successions et héritiers en 1987', Doc. de travail de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9210, 1992.

Barthez, A & A Laferrère, 'Contrats de mariage et régimes matrimoniaux', in 'Le Patrimoine des Ménages en 1992', Doc. de travail de la Direction des Statistiques Démographiques et Sociales, F 9508, 1995, 121-146.

Monteil, P & A Laferrère, 'Le patrimoine au décès en 1988', Doc. de travail de la direction des Statistiques démographiques et Sociales, 1994, F9410.

Laferrère A & P McEntee, '[Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints or Family Environment?](#)', Document de Travail du CREST, 9637, 1996.

Laferrère A & D Verger, 'La transmission du patrimoine entre les générations', Doc. de trav. de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9208, 1992.

Laferrère A, 'Les modèles de transmission intergénérationnels', Doc. de trav. du CREST, 9724, 1997.

Other activities

Conference on Housing public policy , ENSAE (2009 -2016).

Member of the Scientific Council of Labex IMU (Intelligence des Mondes Urbains) since 2015.

Member of the Scientific council of the indices Notaires-Insee (1999-2020).

Member of Comité de l'indice IPD France (2003-2017).

Member of the Commission des Comptes du Logement (2011-)

Member of the Scientific council of the economists of the Société du Grand Paris (2011-2015)

Member the Scientific council of the observation of rental prices/Observation des Loyers (2012-2021).

Editor of a special issue of *Gérontologie et Société* on "Ageing in place" (2021).

Talks (after 2002)

2003

'[L'hébergement d'après les enquêtes Logement](#)', (Mission d'information sur la pauvreté et l'exclusion sociale, 23 mai).

[Le logement patrimoine et son rôle dans les transferts entre générations](#), (ONMI, 1er juillet).

2004

[La politique économique du logement: les enseignements de l'expérience française](#), Journée d'étude du Rassemblement Bruxellois pour le Droit à l'Habitat et des facultés Universitaires Saint Louis, 23 avril, publié dans *La crise du logement à Bruxelles : problème d'accès et/ou de pénurie ?*, sous la direction de N. Bernard et W. Van Mieghem, éditions Bruylant, Belgique, 2005, 45-73.

Le logement dans l'accumulation du patrimoine des personnes âgées : Etat des lieux et réflexions économiques, 3^{ème} séance du séminaire Patrimoine immobilier et retraites, du Plan Construction Architecture, du MELT. [Programme](#)

2006

[Managing Hedonic Housing Price Indexes: the French Experience](#), OECD-IMF Workshop on Real Estate Prices Indexes, 6 -7 November (Paris)

2007

L'impact du vieillissement de la population sur les marchés immobiliers: Cadrage quantitatif de la demande de logements des personnes âgées, ONMI, 3 juillet.

2008

[Dépendance et Logement: domicile et épargne](#), Colloque La dépendance, que sait-on vraiment? Chaire "Risques et chances de la transition démographique", 4 décembre.

[Le Vieillissement en Europe, 1ers résultats de la deuxième vague de l'enquête SHARE](#), 8 déc., GIP SPSI Santé et protection sociale face à l'allongement de l'espérance de vie et à la baisse de la natalité au niveau mondial.

2009

Café de la Statistique : Le Logement et son observation statistique.

MIILOS, Lyon, octobre. La paupérisation HLM: essai de vision dynamique

2nd International SHARE User Conference in Mainz, Germany, 12-13 Oct., Validating SHARE in France with other French Surveys: Health and Income Data

Odissee, 02-11. Groupe de travail La Retraite et le Citoyen. Quelques enseignements de l'enquête européenne SHARE.

Chaire Transition Démographique ,18-12 – Paris-Dauphine. Les seniors et leur argent.

2010

Conférence de presse CNAV pour la sortie du numéro spéciale de *Retraite et Sociétés* " Familles et Vieillesse en Europe" (58, Nov2009): Les seniors et leur logement: quelques enseignements de l'enquête européenne SHARE

2011

Kick-off wave 5 & User Conf. Tallinn (EE) Sept 1-3, 2011. Nest leaving in Europe and the role of housing policies.

2013

4th SHARE user conference 28-29 November, Liège - Belgium.

Personal network and retirement: is retirement bad for friendship and good for family relationships?

2014

IIPF Congress, Lugano, 20-23 August. Et séminaire scientifique CDC (Bordeaux, 9 octobre). Retired but not withdrawn: Does Retirement Induce Participation in Social Activities?

2015

GATE Seminar (Ecully, 16 March). Retired but not withdrawn: Does Retirement Induce Participation in Social Activities?

Housing and old age: between consumption and investment *Preliminary explorations with SHARE*, May, André Masson Workshop.

2016

Need for LTC , Unmet Needs, the Family and the Welfare State, AEA meeting, San Francisco, 3-5 January.

Le logement est-il mobilisable pour financer la dépendance ? Deux explorations à partir des données de SHARE. 4 avril, CDC.

ODESSA Project - WP1 and WP2. Living arrangements, housing and home tenure

over age and cohorts in Continental Europe: Graphic exploration from SHARE. Pékin. Tsinghua Univ., Beijing, 16 April.

Need for Long Term Care , Unmet Needs, the Family and the European Welfare State, ODESSA Symposium, 17 April, Beijing.

Financing long-term care through housing in Europe. 14th Conference on Pension, Insurance and Savings, Paris, May.

Housing consumption and investment in old age: "House rich cash poor", can they release equity for long term care? Exploration with SHARE data, AFSE, Rennes, June.

2017

Pluridisciplinaire, longitudinale et internationale : les défis de l'enquête Share (Survey on Health, Ageing and Retirement in Europe), Aix en Provence, 21 mars, Conférence sur: Construction des données statistiques en sciences sociales : enjeux et défis de la comparaison, de la spatialisation et de la contextualisation.

How Damaging Were French Rent Controls Between 1914 and 1948? Comment on a Comment on Bonneval by Robert Ellickson, Paris 1, 28 mars.

Comparative analysis to understand ageing-in-place, Sheffield, 4-5 May 2017 (ODESSA project).

Comments on "The impacts of rent control on maintenance: historical analysis in Lyon", 13 juin, Lyon, Journée d'étude sur le contrôle des loyers.

2018

ODESSA Project End of Award Conference, *Towards integrated and affordable health and social care at home for older people*, 23 February, Sheffield. What is the right place to age? Home, community and the family.

<https://www.youtube.com/watch?v=oF1XX4rxhXE>

Colloque ODESSA-SHARE France: "Ageing-in-place: Living arrangements and housing choices", 19 Avril, Univ. Paris Dauphine, Mobilité résidentielle des 60 ans et plus en Europe.

2018 Meetings of the Society of the Economics of the Household, "Need for long-term care, informal care from children, type of welfare state, past transfers and prospective bequest: is there a link?".

End of life and palliative care in Europe: An exploration from SHARE data, SHARE meeting, Riga, 7-8 Sept.

Ageing and Society, Eighth interdisciplinary conference, Tokyo, Sept 17-18, [Residential Choices after Age Sixty: Aging in the Community or Aging in a Community?](#)

ODESSA Workshop "The Challenge ageing for China's urbanization", 25/09, Comments on China's Basic Pension Gap and The Impact on the Ways of Old-age support.

2019

Et le Covid dans tout ça ? Comment l'épidémie a changé les associations entre logement et bien-être.

Trois exemples: santé mentale et conditions de logements, contagion et "living arrangements", "life satisfaction" en maison de retraite, Journée scientifique à la mémoire de Marie-Ève Joël, 29 mars.

End of life and palliative care in Europe: An exploration from SHARE data, 17th International Conference on Pension, Insurance and Savings, Paris Dauphine Univ., 27-28 May 2019.

Caring when you can't cure: Palliative care at the end of life in Europe. SHARE users conference, Budapest, 29-30 Sept. 2019.

Caring when you can't cure: Palliative care at the end of life in Europe. CDC Workshop on Pensions and Ageing, 7-8 Nov. 2019.

Enquêter les plus âgés à domicile ou en institution : enjeux et défis. L'enquête SHARE : apports et limites des grandes enquêtes internationales ? Ecole d'automne, ILVV, 21 Nov. 2019.

2020

Residential choices after age 65 in Europe: Ageing in the community or ageing in a « communauté »?, British Society for Population Studies (BSPS) Conference, 16 Sept. 2020.

Financer sa perte d'autonomie : Rôle potentiel du revenu, du patrimoine et des prêts viagers hypothécaires. PAIR Conseil, Cahiers de la Prévoyance, 24 nov. 2020.

Les choix résidentiels après 65 ans en Europe : vieillir sur place dans sa communauté ou dans une communauté?, *Future Days. Inventer les villes de demain*, 3 Déc. 2020.

2021

SHARE COVID-19 Project, WP8. Where to live in an epidemic? Living arrangements and the virus, Robinson Crusoe: Protected but depressed? SHARE - Covid-19 Research Online Meeting, January, 19.

SHARE COVID-19 Project, WP8. Where to live in an epidemic? Living arrangements and the virus or How Robinson became lonely in the crowd. SHARE - Covid-19 Research Online Meeting September 24.

SHARE COVID-19 Project, WP8. Where to live in an epidemic? Housing, Living Arrangements and the virus. SHARE - Covid-19 project Milestone 4 Meeting, Munich, November 17.

2022

SHARE COVID-19 Project, WP8. Location, housing, living arrangements and the virus: any lessons for public policy? COVID-19 midterm meeting, Brussels, October 20-21.